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WELCOME EDYC 2023

Welcome to Nantes, the city that has witnessed our growth and has energized our community
through the organization of local events in collaboration with the youth sector VIVA. Today, we
are proud to represent the city of Nantes at the European event, the European Deaf Youth Capital !
Our team has been working diligently to make EDYC2023 an extraordinary event. We are proud of
the work accomplished despite the challenges we have faced. After a year of preparation, we
finally present to you the long-awaited gem: an unforgettable EDYC where every moment will be a
rewarding adventure. 
Enjoy, learn, exchange, and have fun ! Let's create memories together that will be forever etched
in our hearts !

ALEXANDRE RICHARD, PRESIDENT OF EDYC OC 

Bienvenue à Nantes, la ville qui a vu notre croissance et a dynamisé notre communauté grâce à l'organisation
d'événements locaux en collaboration avec le secteur jeunes VIVA. Aujourd'hui, nous sommes fiers de représenter la ville
de Nantes lors de l'événement européen, le European Deaf Youth Capital !
Notre équipe travaille assidûment pour faire de l'EDYC2023 un événement extraordinaire. Nous sommes fiers du travail
accompli malgré les défis auxquels nous avons été confrontés. Après une année de préparation, nous vous présentons
enfin le bijou tant attendu : un EDYC inoubliable où chaque instant sera une aventure enrichissante. 
Profitez-en, apprenez, échangez et amusez-vous ! Créons ensemble des souvenirs qui resteront à jamais gravés dans nos
cœurs !

OUR TEAM



SALONS MAUDUIT

LSFIS

MANUFACTURE DE TABACS

LSFIS

LES ATELIERS DE CHANZY

IS

MANUFACTURE DE TABACS

IS

Opening Ceremony with the presentation of EDYC, as well as local, national, and European associations -
all of whom are key players in the EDYC 2023 event. This is followed by a political conference
represented by Timothy Rowies and an aperitif dinner.

OPENING CEREMONY18H - 22H30

PROGRAM

Cérémonie d'ouverture avec présentation de l'EDYC, ainsi que des associations locales, nationales et européennes - toutes des
acteurs clés de l'événement EDYC 2023. Cela est suivi par une conférence politique de Timothy Rowies et un dîner apéritif.

A conference is held on the history of the Deaf community in Nantes, which is followed by a brief story
about the Rene Dunan pear tree plant.

CONFERENCE ON THE HISTORY OF THE DEAF10H - 12H

Une conférence est organisée sur l'histoire de la communauté sourde de Nantes, suivie d'un bref récit sur le poirier René Dunan.

TIMOTHY ROWIES
CIVIC ENGAGEMENT OF THE DEAF YOUTH

GRAFFITI INITIATION WORKSHOP14H - 15H30
16H30 - 18H

Tuesday 27 June Mardi 27 Juin

Wednesday 28 June Mercredi 28 Juin

SANDRINE ROCHER - MSRD

Graffiti Initiation Workshop and discover the Secrets of Urban Art with Ratz One.

Atelier d'initiation au graffiti et découvrez les secrets de l'art urbain, avec Ratz One.

RATZ ONE - LES ATELIERS DE CHANZY

MANUAL WORKSHOP14H - 15H30
16H30 - 18H

Manual workshop, with artist Juliette Dalle on the theme of "branching EDYC".
Atelier manuel, avec l'artiste Juliette Dalle sur le thème du "branchement" d'EDYC.

JULIETTE DALLE



MANUFACTURE DE TABACS

IS

PROGRAM

ONEGEEK TOURNAMENT14H - 17H

MarioKart tournament on Nintendo Switch hosted by OneGeek, an association of deaf video game
enthusiasts.
Tournoi MarioKart sur Nintendo Switch organisé par OneGeek, une association de sourds passionnés de jeux vidéo.

ONEGEEK

MUSEUM HISTOIRE NATURELLE

GUIDED TOUR "OCEAN, AN UNUSUAL DIVE"17H - 19H
IS

Guided tour under the topic "Ocean, an unusual dive" with Camille Ollier, a Deaf doctoral student in
marine biology, followed by a free visit to the exhibition "Comparative anatomy of imaginary species".
Visite guidée à l'IS sur le thème "Océan, une plongée insolite" avec Camille Ollier, étudiante en doctorat en biologie marine, suivie
d'une visite libre de l'exposition "Anatomie comparée des espèces imaginaires".

CAMILLE OLLIER

SALONS MAUDUIT

BATTL'SIGN19H - 22H30
IS

'Battl'Sign' event organized with the two associations Sourd'iants & J'Paris Sourds, where people can
showcase their talents in IS battle.
L'événement 'Battl'Sign' organisé avec les deux associations Sourd'iants & J'Paris Sourds, où les gens peuvent montrer leurs
talents dans une bataille d'IS.

SOURD'IANTS J'PARIS SOURDS

MANUFACTURE DE TABACS

WORKSHOPS9H - 10H
11H - 12H IS

Thursday 29 June Jeudi 29 Juin

Four workshops in two parts. The objective is to share knowledge and facilitate exchange among
participants.
Quatre ateliers en deux parties. L'objectif est de partager les connaissances et de faciliter les échanges entre les participants.

EMILIO FERREIRO
What do you want to be? 
Successful, famous or happy?

ANTHONY FERREIRA
What is the future of world of 
video games ? 

PAULINE
Fight, don't give up. Yes but how ?

ANTHONY GUYON
Management with creativity



PROGRAM

LE LIEU UNIQUE

VISIT OF THE CITY OF NANTES10H30 - 12H
IS

Guided tour of the city of Nantes and its history with the guide Lila Bensebaa, conducted directly in IS.
Visite guidée de la ville de Nantes et de son histoire avec la guide Lila Bensebaa, réalisée directement en IS.

LILA BENSEBAA

MACHINES DE L'ÎLE

MACHINES DE L'ÎLE12H - 12H50
IS

Guided tour of the Machines of the Isle with IS interpretation, offering an unique experience with strange
creatures in the historic shipyards.
Visite guidée des machines de l'île avec interprétation du SI, offrant une expérience unique avec des créatures étranges dans les
chantiers navals historiques.

THEÂTRE 100 NOMS

FUTURE OF DEAF YOUTH13H30 - 16H30
LSFIS

Plenary session about 'The Future of Young Deaf People' with experts from education, associations, and
politics. Audience Q&A included.
Session plénière sur "L'avenir des jeunes sourds" avec des experts de l'éducation, des associations et de la politique. Questions et
réponses du public.

MICHI ANDRIOLA
EDSU 

RONIT LAQUERRIÈRE-LEVEN
FNSF - EDUCATION COMMITTEE

ELIAS STUIFZAND

ESTELLE ARNOUX
MÉDIA'PI

MANUFACTURE DE TABACS

BOARD GAMES AND WOODEN GAMES14H - 19H

The public can try various board games with sign language accessible rules.
Le public peut s'essayer à divers jeux de société dont les règles sont accessibles en langue des signes.

DROIT DE JOUER GOOMER

LSFIS

FLORIS



PROGRAM

MANUFACTURE DE TABACS

MINORITY IN A MINORITY18H - 19H

One-hour conference on minority in a minority hosted by Romel Belcher.
Conférence d'une heure sur les minorités au sein d'une minorité animée par Romel Belcher.

SAVEDBYTHESIGN
ROMEL BELCHER 

LSFIS

PALACE DE NANTES

FRENCH KISS21H - 04H

On Thursday evening, the program includes the 'French Kiss' event, a nod to the French expression. The
agenda features a convivial atmosphere with a touch of pink, along with various games and activities.
Le jeudi soir, le programme prévoit l'événement "French Kiss", un clin d'œil à l'expression française. L'agenda prévoit une ambiance
conviviale avec une touche de rose, ainsi que divers jeux et activités.

Friday 30 June Vendredi 30 Juin

NANTES BABYFOOT - BEAULIEU

BABY FOOT9H30 - 13H
IS

The doubles Foosball tournament hosted by Hervé Gendry was a thrilling blend of competition and fun,
where players competed passionately to claim the ultimate title.
Tournoi de baby-foot en doublette animé par Hervé Gendry fut une explosion de compétition et d'amusement où les joueurs
rivalisèrent avec passion pour décrocher le titre ultime.

HERVÉ GENDRY

LE LIEU UNIQUE

VISIT OF THE CITY OF NANTES10H30 - 12H
IS

Guided tour of the city of Nantes and its history with the guide Lila Bensebaa, conducted directly in IS.
Visite guidée de la ville de Nantes et de son histoire avec la guide Lila Bensebaa, réalisée directement en IS.

LILA BENSEBAA

MACHINES DE L'ÎLE

MACHINES DE L'ÎLE12H50 - 13H40
IS

Guided tour of the Machines of the Isle with IS interpretation, offering an unique experience with strange
creatures in the historic shipyards.
Visite guidée des machines de l'île avec interprétation du SI, offrant une expérience unique avec des créatures étranges 
dans les chantiers navals historiques.



PROGRAM

PALACE DE NANTES

SIGNX15H - 18H30

EMILIO FERREIRO
What makes Deaf people successful ?

ANTHONY FERREIRA
Can video games be useful ?

CLARISSE MERLET
Deafblind phobia: a Deafblind person
isn’t a Deaf person

CATHERINE ZLATKOVIC
Womanism

FREDERICA BONACCI
Polyamory : approve the impossible or
challenge the limitations ?

ALEXANDRE RICHARD 
ROMAIN BLAISONNEAU
Web3, crypto and NFT, is it the future ?

FANNY CHOPOT
The movie « War games », only a fiction ?

TIPHAINE VANDERMAESEN
Meat paradox

ESTELLE ARNOUX
How can one effectively gather
information from deaf community ?

ROMEL BELCHER
Turning pain into purpose

One of EDYC's flagship events on Friday afternoon: SignX. Imitation of a TedX television show, which
consists of a series of conferences lasting no more than 10 minutes in order to share the knowledge and
expertise of the various speakers.
L'un des événements phares de l'EDYC le vendredi après-midi : SignX. Imitation d'une émission de télévision TedX, qui consiste en
une série de conférences ne dépassant pas 10 minutes afin de partager les connaissances et l'expertise des différents
intervenants.

LSFIS

PALACE DE NANTES

EDYC STREET20H - 04H

STREET EDYC evening is like strolling down a street with various lively performances and artist
exhibitions, such as VV and dancers, for an unforgettable experience!
Soirée STREET EDYC, c'est comme si vous vous promenez dans une rue animée avec diverses animations et des expositions
d'artistes, tels que des VV et des danseurs, pour une expérience inoubliable !

SALLE DE LA MADELEINE

Nantes Express all day Saturday, featuring a takeover of the popular TV show 'Peking Express'. Groups
will race through stages in Nantes to compete.

NANTES EXPRESS10H - 17H

Nantes Express se déroulera toute la journée de samedi, avec une reprise de l'émission télévisée populaire "Pékin Express". Des
groupes courront à travers les étapes de Nantes.

VIVA - YOUTH SECTOR OF NANTES

Saturday 1st July Samedi 1er Juillet

IS



ESPACE L'ARLEKINO

LA BAULE-ESCOUBLAC

THIS PROGRAM CAN BE M﻿ODIFIED AT ANY TIME

PROGRAM

The EDYC event concludes with a big party on Saturday night, aiming to bring together volunteers,
speakers, and the public for a memorable last moment together.

PARTY TIME TRAVEL EDYC19H - 04H

L'événement EDYC se termine par une grande fête le samedi soir, visant à rassembler les bénévoles, les intervenants et le public
pour un dernier moment mémorable.

A day at the beach where you can swim, relax (after three consecutive evenings, it's well-deserved!), and
engage in activities together on the beautiful beach of La Baule-Escoublac. It's our last gathering before
the end of EDYC.

BEACH DAY10H - 19H

Sunday 2nd July Dimanche 2 Juillet

Journée à la plage où vous pouvez vous baigner, vous détendre (après trois soirées bien remplies, ça se mérite !) et faire des
activités ensemble sur la magnifique plage de La Baule-Escoublac. C'est l'occasion de se retrouver une dernière fois avant la fin de
l'EDYC.

BAR OPEN IN
Salons Mauduit

Manufacture de tabacs
Palace de Nantes
Espace l'Arlekino

TATTOO SALON
with Lila Bensebaa,

in Manufacture de tabacs

VARIOUS STANDS
open at 10AM to 18PM,

only Wednesday 
and Thursday,

in Manufacture de tabacs

SAFE SPACE
Permenance

To enable others to feel in one's place in EDYC
Permettre aux autres de se sentir à leur place dans EDYC

ACCESSIBILITY
Permenance

JEUNES SOURDS DE FRANCE



PALACE DE NANTES

ESPACE L'ARLEKINO

SALLE DE LA MADELEINE

PALACE DE NANTES

MANUFACTURE DE TABACS

THEÂTRE 100 NOMS

SALONS MAUDUIT

MUSEUM HISTOIRE NATURELLE

LE LIEU UNIQUE

MACHINES DE L'ÎLE

ESPACE L'ARLEKINO

LES ATELIERS DE CHANZY

AMICALE LAÏQUE DES PONTS

RUE DE LA BISCUITERIE, 44000 NANTES

LOCATION

10 RUE ARSÈNE LELOUP, 44100 NANTES

10 BIS BD DE STALINGRAD, 44000 NANTES

21 QUAI DES ANTILLES, 44200 NANTES

PARC DES CHANTIERS, 44200 NANTES

12 RUE VOLTAIRE, 44000 NANTES

4 BIS IMP. DE BELGIQUE, 44300 NANTES

22 RUE EMILE PEHANT, 44000 NANTES

RTE DE LA DOURIE, 44190 CLISSON

15 AV. CHANZY, 44000 NANTES

10 RUE GAËTAN RONDEAU, 44200 NANTES

Chantiers Navals

Manufacture

Chantiers Navals +      18 minutes

Duchesse Anne-Château

18 minutes since Manufacture de Tabacs

Prairie au Ducor

Médiathèque

Beaulieu

or Cité des Congrès

Halvêque  +      18 minutes

https://www.tan.fr



Château des ducs de Bretagne

Grue jaune

Le Lieu UniquePlace Graslin

École La Persagotière

Place Royale



EDYC2023

EDYC2023

ENJOY 
THE EDYC EVENT !

EDYC2023@GMAIL .COM


